
ZÁPIS 

4. jednání Komise pro 100 klimatických měst Rady města Liberec dne 4. 4. 2024  

Přítomni: RNDr. Jiřina Macháčková, Ph.D., Ing. Jiří Louda, Václav Židek, Hana Zemanová, 

Lumír Vadovský, Ph.D., Svatopluk Holata, MUDr. Anna Kšírová 

 

Nepřítomni: Ing. Jan Sedláček  

Online: Ing. Vojtěch Prachař 

 

Pan předseda Vojtěch Prachař zahájil jednání a přivítal členy komise a hosty. Přítomno je 7 členů. 

Program komise byl přijat.  

Program:  

1) informace z projektu NZC Liberec  
2) informace o projektu sdílených kol v Liberci  
3) uhlíkově neutrální pohřebnictví - p. Macháčková  
4) diskuze a různé 
 
 
Předseda komise informuje o beta verzi logo manuálu, kterou zašle členům komise společně se zápisem. Právě probíhá 

připomínkování, prezentace proběhne 15. 4. 2024 na poradě vedení. Předseda komise doufá, že i městské společnosti 

dostanou jednotný brand. Pomohlo by to ve sjednocení města a pozitivnímu vnímání brandu. Online platforma je 

v přípravě, hotová by měla být v dubnu 2024. V plánu je seminář pro zastupitele, který můžete očekávat v září 2024. V rámci 

NZC probíhá aktivita s mezinárodní spoluprací, plánuje se výjezd do Malmö a Valencie. 

p. Louda: Jakou bude mít úlohu Teplárna v komunitní energetice?  

p. Prachař: Od Teplárny se očekává v rámci komunitní energetiky úzká spolupráce v rámci investic, případně by se Teplárna 

mohla stát servisní organizací dle kapacit. Město v tuto chvíli disponuje pozemky, ale finance se bude snažit získávat z dotací 

a od externích investorů.  

Sdílená kola v Liberci – toto téma se přesouvá do dalšího jednání komise z důvodu nepřítomnosti pana náměstka Adama 

Lenerta (řádně omluven).  

p. Macháčková: Uhlíkově neutrální pohřebnictví. Tento způsob je v západní Evropě hodně praktikován. Ať už využitím rakví 

z mycelia, pietních parků (pohřebiště) místo náhrobků vysazení stromů. V Plzni se koná festival Pod Drnem. Pohřební obřad 

v přírodním duchu. V ČR jsou již 3 místa – Les vzpomínek v Ďáblicích (první český přírodní hřbitov, kde je možné uložit popel 

zemřelých ke kořenům památečních stromů. Dále Brno a Olomouc.  Navrhuji zavést podobné místo posledního odpočinku i 

v Liberci. V listopadu byl článek o tomto tématu ve Zpravodaji a byl zaznamenán velký ohlas. Město by mělo vytipovat 

prostor, kde by se toto místo dalo zřídit.  

p. Kšírová: Jaké jsou finanční náklady?  

p. Macháčková: Tato varianta je pochopitelně levnější. 

p. Prachař: Vyjadřuje podporu tomuto tématu. Otázkou je, jaké místo by bylo vhodné? Otevřený nebo uzavřený areál? 

p. Macháčková: Místem by měl být hřbitov, část hřbitova například ve Vesci.  

Ostatní členové komise vyjadřují podporu uhlíkově neutrálnímu pohřebnictvím.  

Usnesení komise:  

Komise pro 100 klimatických měst Rady města Liberec doporučuje projednat možnost vzniku přírodního pohřebiště. A 

vytipovat vhodné místo pro realizaci. Komise pověřuje předsedu komise p. Prachaře projednáním.  

 

p. Prachař: V areálu Teplárny Liberec je nyní k dispozici elektrická nabíjecí stanice, která umožňuje nabíjení nejen pro osobní 

automobily, ale také pro autobusy. Disponuje nabíjecím výkonem až 150 kW. 

https://www.google.com/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwit3ZG_n7KFAxXJgP0HHXb9Be0QFnoECBQQAQ&url=https%3A%2F%2Fcs.wikipedia.org%2Fwiki%2FMalm%25C3%25B6&usg=AOvVaw3hYbJHULr3Y70t0SDy9I86&opi=89978449
https://www.google.com/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwit3ZG_n7KFAxXJgP0HHXb9Be0QFnoECBQQAQ&url=https%3A%2F%2Fcs.wikipedia.org%2Fwiki%2FMalm%25C3%25B6&usg=AOvVaw3hYbJHULr3Y70t0SDy9I86&opi=89978449


p. Holata: v ČR funguje legislativa, která vznikla v Bruselu před 15 lety. Je zapotřebí revize této legislativy.  

p. Prachař: Co si myslíte o prořezávce stromů ve městě?  

p. Louda: K tomuto tématu by se měl vyjádřit odborník, můžeme si vyžádat stanovisko. 

p. Macháčková: Paní Sládková má odborníky arboritsty. 

p. Prachař: Prověří, zda existuje kontrola po prořezech stromů.  

Diskuze k tématu.  

p. Zemanová: Dotaz ohledně plánů pana Sedláčka v Teplárně Liberec, které nám představoval. Například jak to vypadá 

s bioplynovou stanicí? Uvítala by více informací od pana Sedláčka.  

p. Prachař: V rámci aktuálních informací to vypadá, že bioplynová stanice nemá ve vedení města tak velkou podporu, jaká se 

očekávala. Mladá Boleslav nabízí svoz biologicky rozložitelného odpadu. Což nedává moc ekologický smysl. Na další jednání 

bude osloven pan Sedláček ohledně představení vize Teplárny v této problematice.  

p. Kšírová: Dává smysl vozit tento odpad do MB? Plyn z odpadu bychom měli využívat v Liberci. 

Diskuze k emisím a udržitelné dopravě.  

p. Macháčková: Téma čistírenské kaly v kompostárně v Mimoni.  

p. Louda: Nedají se tyto kaly alespoň částečně využít? 

V Mostě využívají vyhnilý kal do hnojiv. Existuje Studie proveditelnosti. 

p. Kšírová: Novela MZI Studie odtokových poměrů. Existuje nějaký termín? Generel cyklistické dopravy města Liberec? 

p. Židek: Do konce dubna bude hotová.  

p. Prachař: Na příští jednání přizveme pana náměstka Janďourka k MZI Studie odtokových poměrů.  

Kontaktovat výbor pro územní plánování, pro poskytnutí prezentace SEA.  

p. Louda: Má paní Zemanová odpovědi na otázky z předešlého jednání? 

p. Zemanová: Žádné dotace v této oblasti nejsou v plánu (kontejnery). 

 

Termín dalšího jednání Komise pro 100 klimatických měst Rady města Liberec je dle harmonogramu 2. 5. 2024.  

  

Bc. Lucie Vašková, tajemnice Komise pro 100 klimatických měst, v. r. 

Ing. Vojtěch Prachař, předseda Komise pro 100 klimatických měst, v. r. 

 

V Liberci 8. 4. 2024  

 

 

  

 

 

 


